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Touha létat je myšlenka,        
kterou nám předali naši předkové, 

kteří závistivě hleděli na ptáky     
volně létající vesmírem... na křídlech 
představivosti vzlétáme. 

  Leonardo da Vinci

Pranostiky
Červenec - úrody blíženec

Vavřincův déšť - myší úroda

Divoké husy na odletu - 
konec i babímu létu

DĚTSKÝ DEN VE STRUHAŘOVĚ

Citát

Slovo
z obce

Vážení sousedé, milí spoluobčané,

máme za sebou nelehké období, které 

nejednomu z nás zamotalo hlavu nejis-

totou a neklidem. Potýkali jsme se s 

velkými tématy, kterými byly především 

výstavba větrných elektráren a vysílače 

Vodafonu. Bylo to i období výzev, kdy 

bylo na nás, na občanech, jestli jedno-

tlivé výzvy přijmeme nebo ne. Rozhod-

nutí nebylo vždy jednoduché. I když by se 

člověk chtěl v dobré víře zavděčit všem, 

nikdy se mu 

to bohužel 

nepodaří.

Zažil i  jsme 

spolu však i hezké chvíle. Velikonoce, 

Pálení čarodějnic, Dětský den na 

struhařovském hřišti ,  který měl 

mimořádnou účast. Bylo postaveno nové 

dětské hřiště v Myslíči, které má, mys-

lím, také velmi pozitivní ohlasy. A 
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Slovo z obce
můžeme se těšit na nové multifunkční hřiště ve Struhařově. Tyto kroky by nám mohly pomoci k tomu, abychom se začali více potká-

vat a stmelovat se. Věřte mi, že není nad to se v životě nehádat, nedělat si nepříjemnosti, usmívat se na sousedy a žít si svůj život, 

za který jsme každý sám zodpovědný, a to tak, aby nám dělal jen samé radosti. K tomu by nám mohlo dopomoci, dle mého názoru, i 

nejpěknější období roku, které právě nastává. Máme krásné léto, děti prázdniny, dospělí dovolené. 

Přeji Vám všem, abyste si nejen tuto část roku užili dle svých představ, ale hlavně, abyste si odpočinuli, nabrali sílu a nenechali si 

nic nikým kazit. Věřím, že se nám to všem podaří.

Krásné léto!

Marcela Černá, zastupitelka Obce

Pozvánka: 
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SDH ve Struhařově 
Vážení spoluobčané,

Sbor dobrovolných hasičů ve Struhařově v příštím roce oslaví 120. výročí vzniku.  Za dobu trvání této organizace její činovníci 

vykonali spoustu prospěšných aktivit, vybudovali zázemí pro sbor, pomohli při velkém počtu požárů i jiných neštěstích, 

pořídili nespočet potřebného vybavení, byli nápomocni obci při brigádách, pořádali a pořádají kulturní a společenské akce, 

zúčastnili se soutěží v požárním sportu, námětových cvičení i různých memoriálů. Toto vše probíhalo pod hlavičkou SDH 

Struhařov. Ale až nyní bude sbor vlastnit svůj originální slavnostní prapor. Financování pořízení praporu je zajištěno, přesto 

při této příležitosti nabízíme spoluobčanům možnost podílet se jakoukoliv částkou na pořízení praporu. Soupis dárců bude 

uveřejněn při svěcení praporu.

Příspěvek je možno poslat na účet sboru č. 6277287339/0800 se jménem a poznámkou PRAPOR, osobně u p. Jiřího Straky 

Struhařov 50 a také u p. Janeše v obchodě.

Všem dárcům předem děkuji

za SDH Struhařov Josef Strnad

Pozvánka: 
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Zápisy ze zasedání      

Josef Strnad – pro VE

Lenka Šulcová – pro referendum

Marcela Černá – VE má v budoucnu smysl, ale 4 VE 

jsou na toto území moc, měli by rozhodnout lidé, refe-

rendum

Libor Matoušek – NE nabídce od Meridianu, počkat si 

na lepší, do budoucna je pro VE

František Nerad – pro odložení tohoto projektu, pak 

musí rozhodnout obec

Oldřiška Šímová – VE má v budoucnu smysl

Zdeněk Pessr – pro VE

Lidé z obce Dobříčkov vytýkali tyto věci – celá akce byla 

komunikačně špatně zvládnutá, zajímalo je, jak se k 

tomu staví starostové okolních obcí, jaká je komunikace 

s těmito obcemi a jaká pro ně bude kompenzace. 

Odpovědi jsou tyto: v CHOPOSu byli spíše odpůrci VE, 

Třebešice nebyli bohužel informovány vůbec, kompen-

zace pro okolní obce nejsou žádné. 

V závěru diskuze přišel požadavek na členy zastupitel-

stva o aktivní přístup k tématu výstavby VE do bu-

doucna. Především důležitost nastavení vlastní 

strategie a vize. Zároveň pokračovat v diskuzi s občany 

a zapojení občanské veřejnosti, např. kde by jim VE na 

území obce nejméně vadily, aktivní vyhledávání a os-

lovení potenciálních investorů a nastavení podmínek 

výhodných pro obec, a také pro samotné občany. Zastu-

pitelstvo s tímto postupem souhlasí a bude o této pro-

blematice dál diskutovat nejen s občany obce, ale i se 

sousedními starosty, a hlavně také sledovat legislativu, 

týkající se především komunitní energetiky.

Zastupitelstvo vyslovilo nesouhlas s nabídkou 

společnosti Meridian Nová Energie předložené dne 

25.1.2023 a prezentované veřejnosti dne 20.3.2023. 

Zastupitelstvo nesouhlasí se současným záměrem 

výstavby VE na našem území.   Hlasování: 11/0/0

PODEPSAL: ING. LIBOR MATOUŠEK, STAROSTA, ZAPSALA: ČERNÁ MARCELA MBA, 
OVĚŘILI: PESSR ZDENĚK, ŠÍMOVÁ OLDŘIŠKA

 ZÁPIS č. 8, 19. 4. 2023, 18.00 – 20.10 hod.

1. Zahájení, volba ověřovatelů zápisu.

2. Kontrola zápisu 07/2023.   Bez připomínek
3. Byly předloženy zprávy zasedání kontrolního a 

finančního výboru.   Bereme na vědomí
4. Zastupitelstvo schválilo rozpočtové opatření č. 2 tý-

kající se těchto věcí: příjmy za kulturu, bankovní 

poplatky na stavební spoření, volby (platy, materiál, 

poštovné, cestovné, občerstvení).   

 ZÁPIS č. 7, 5. 4. 2023, 18.00 - 19.15 hod.

1. Zahájení, volba ověřovatelů zápisu.

2. Kontrola zápisu 06/2023.   Bez připomínek
3. Zasedání s občany Struhařova a jeho okolí ohledně 

výstavby větrných elektráren na našem území. 

Úvodem zasedání jsme vyslechli prezentaci občanů 

Bořeňovic, Věřic a Jezera. Tato prezentace byla velmi 

podrobně zpracovaná a zaměřovala se především na 

negativní vlivy větrných elektráren. Z těch 

nejdůležitějších např. obava z poklesu cen nemovitostí 

v okolí VE, negativní vliv na klima a zdraví lidí a nega-

tivní vliv na faunu a floru. Dále zde byly zmíněny infor-

mace o VE v Německu – odstup od obytných částí tam 

musí být minimálně 1.000 m, VE se stávají atrakcí, 

dochází k zvýšenému pohybu lidí ve vesnicích, více aut, 

které u VE parkují. Také se zde zmínila informace o re-

ferendech, které proti VE v Německu proběhly. 

Podrobně byla zpracovaná nabídka společnosti Meri-

dian, která se nezdála být moc atraktivní. Bylo zmíněno, 

že nabídka společnosti ČEZ s x% ziskem pro obec by 

byla výhodnější. Občané přišli s návrhem, aby se po-

stavila 1 společná VE pro celý CHOPOS. Byly nám 

předloženy fotky pohledů zasažených území se 

zvýrazněnými elektrárnami a pohledy z potenciálních 

elektráren na okolí, aby si každý mohl udělat představu 

o tom, jestli bude mít ze svého domu na elektrárnu 

výhled. Prezentace byla ukončena v 19:30.

Slova se ujal JUDr. Vincenc Bouček z advokátní 

kanceláře Frank Bold, s.r.o. Jeho úkolem bylo lidem 

ujasnit například to, jakou roli má obec při schvalování 

výstavby VE, a že obec není v tomto směru rozhodující 

aktér. Byly zde zmíněny informace ohledně územních a 

stavebních řízení a posuzování vlivu na životní prostředí. 

I přes hlasitý nesouhlas lidí nám pan JUDr. Bouček 

přednesl chystané novinky v této problematice (dle 

chystané novely zákona LEX OZE II). Jednalo se zej-

ména o informaci ohledně vytipovaných go-to zón, kde 

dojde ke zjednodušení schvalovacího procesu, a také o 

možnosti sdílení energie (tzv. komunitní energie). 

V diskusi s moderátorem Martinem Abelem, se 

probíraly další dotazy občanů. V prvé řadě jsme byli jako 

zastupitelstvo vyzváni k vyjádření našeho názoru na 

toto téma:

Josef Žížala – pro referendum

Jan Lička – VE ano, ale přistoupit k tomu zodpovědně

Ondřej Hovorka – pro referendum

Petr Koukol – rozhodnout v rámci celé obce, referen-

dum

SLOŽENÍ ZASTUPITELSTVA: Ing. Matoušek Libor, Pessr Zdeněk, Šímová Oldřiška, Ing. 
Nerad František, Strnad Josef, Žížala Josef, Marcela Černá MBA, Bc. Lenka Šulcová, 
Bc. Ondřej Hovorka, Petr Koukol, Ing. Jan Lička
ZPŮSOB HLASOVÁNÍ: PRO/PROTI/ZDRŽEL

Hlasování: 11/0/0
5. Zastupitelstvo obce Struhařov schvaluje účetní 

závěrku obce Struhařov za rok 2022.      

Hlasování: 11/0/0
6. Zastupitelstvo obce schválilo záměr směny části 

pozemků p. č. 779 (158 m2) za části pozemků p. č. 757 

(51 m2) a p. č. 725 (107 m2) vše v k. ú. Myslíč.   

Hlasování: 11/0/0
7. Zastupitelstvo obce souhlasí s podpisem nové 

smlouvy se společností EKO-KOM a. s. o spolupráci při 

zajištění zpětného odběru a zařazení místa zpětného 

odběru do obecního systému odpadového hospodářství.   

Hlasování: 11/0/0
8. Zastupitelstvo schválilo smlouvu s COMPAG VOTICE 

s. r. o. o zplnomocnění k plnění povinností obce vůči 

společnosti EKOKOM v rozsahu vykazování evidence 

odpadů.    Hlasování: 11/0/0
9. Zastupitelstvo schválilo příspěvek ve výši 3.000 Kč 

pro SH ČMS – Okrsek Struhařov, který se na základě 

veřejnoprávní smlouvy bude vyplácet na základě 

předložených faktur.   Hlasování: 11/0/0
10. Zastupitelstvo neschválilo nabídku pořádat letní 

kino od společnosti Putovní kino. Především kvůli ceně 

a konání o letních prázdninách, kdy lidé bývají na dovo-

lené.    Hlasování: 11/0/0
11. Zastupitelstvo obce schvaluje prodloužení Strategie 

obce Struhařov do 31. 12. 2023.    Hlasování: 11/0/0
12. Zastupitelstvo schválilo návrh Kulturní komise o 

konání divadélka Hvězdička v KD Struhařov dne 9. 5. 

2023 od 16:00 hod.    Hlasování: 11/0/0

PODEPSAL: ING. LIBOR MATOUŠEK, STAROSTA, ZAPSALA: ČERNÁ MARCELA MBA 
OVĚŘILI: BC. ONDŘEJ HOVORKA, BC. LENKA ŠULCOVÁ

 ZÁPIS č. 9, 3. 5. 2023, 18.00 – 20.00 hod.

OMLUVEN: BC. ONDŘEJ HOVORKA

1. Zahájení, volba ověřovatelů zápisu.

2. Kontrola zápisu 08/2023.   Bez připomínek
3. Zastupitelstvo schválilo výmaz předkupního práva 

podle par. 101 zákona č. 183/2006 Sb., týkající se 

pozemků parc. č. 365/2 a 1158/3 v k. ú. Bořeňovice.    

Bereme na vědomí
4. Zastupitelstvo bylo seznámeno s návrhem 

závěrečného účtu obce Struhařov za rok 2022.   

Bereme na vědomí
5. Zastupitelstvo neschvaluje směnu pozemků v k. ú. 

Struhařov u Benešova – (parc. č. 435/1 za 401/1)       

Hlasování: 0/0/10
6. Zastupitelstvo obdrželo pro porovnání ceny vodného 

a stočného za rok 2022 pro Struhařov a Horní Podhájí. 

Bude vyvěšeno na vývěsce.   Bereme na vědomí
7. Zasedání CHOPOS ze dne 25.4.2023 – byla schvá-

lena dotace na multifunkční hřiště ve Struhařově, CHO-

POS bude tvořit nové webové stránky.
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  zastupitelstva obce Struhařov, 
duben – červen 2023 

Bereme na vědomí
8. Dne 19. 5. 2023 proběhne plánovaná odstávka elek-

trické energie, a to ve Struhařově č. p. 105, 108, 116, 

134, 142, č. ev. 1, 2, 3, 4, 6-16, 21, 22, 25, parc. č. 128, 

148/11, 300/11, 300/12. Bude vystaveno na vývěsce.   

Bereme na vědomí
9. Dne 27. 4. 2023 proběhlo výběrové řízení na dětské 

hřiště v Myslíči. Z tohoto VŘ vyšla vítězně nejlevnější 

nabídka, a to od společnosti Mirakulum, s. r. o., ZO   

schvaluje výsledek. Zastupitelstvo obce schvaluje te-

rénní úpravy na pozemku parc. č.731 a 732 v k. ú. 

Myslíč.    Hlasování: 10/0/0
10. Zastupitelstvo schvaluje dohodu o právním zastu-

pování obce v případných sporech s Mgr. Richardem 

Vachouškem.    Hlasování: 10/0/0
11. Zastupitelstvo projednalo návrh obyvatelky J. M. z 

osady Myslíč ohledně zpevnění vymletého břehu ryb-

níka. Břeh bude zpevněn, jakmile počasí dovolí.       

12. Od 15. 5. do 26. 5. 2023 bude uzavírka silnice č. 

III/11324 v Býkovicích, objízdné trasy budou značeny. 

Vyvěšeno na vývěsce.   Bereme na vědomí
13. MÚ Benešov, Odbor výstavby a územního plánování 

vydal kolaudační souhlas se stavbou zastávek BUS na 

silnici II/111 v obci Pecínov a v obci Budkov.   

Bereme na vědomí

PODEPSAL: ING. LIBOR MATOUŠEK, STAROSTA, ZAPSALA: ČERNÁ MARCELA MBA,  
OVĚŘILI: PETR KOUKOL, ING. JAN LIČKA

  
 ZÁPIS č. 10, 17. 5. 2023, 19.00 – 20.00 hod.

OMLUVEN: PETR KOUKOL

1. Zahájení, volba ověřovatelů zápisu.

2. Kontrola zápisu 09/2023.   Bez připomínek
3. Zastupitelstvo obce projednalo závěrečný účet obce 

Struhařov za rok 2022 spolu se zprávou o výsledcích 

hospodaření obce Struhařov za rok 2022 a schvaluje 

závěrečný účet obce Struhařov za rok 2022 bez výhrad. 

Bylo vydáno usnesení č. 23/10/1. 

Hlasování: 10/0/0
4. Zastupitelstvo schválilo směnu pozemku p. č. 779 

(158 m2) za p. č. 725 (107 m2) a p. č. 757 (51 m2) v k. ú. 

Myslíč.   Hlasování: 10/0/0
5. Zastupitelstvo bylo seznámeno s Návrhem změny č. 

1 územního plánu Struhařov.   Bereme na vědomí
6. ČEZ Distribuce oznámila odstávku elektřiny u 

odběrného místa Struhařov č. p. 119, a to dne 5. 6. 2023 

od 8:00 do 11:00 hodin.   Bereme na vědomí
7. Starosta obce obdržel souhrnné vyjádření ke stavbě 

místní komunikace na pozemku parc. č. 166/3 v k. ú. 

Myslíč v rozsahu projektové dokumentace. Jedná se o 

stavbu místní slepé komunikace – obytné zóny s 

úvraťovým obratištěm navazující na stávající místní 

komunikaci úvozové cesty. 

USNESENÍ č. 23/10/1

Usnesení zastupitelstva obce k projednání 

Závěrečného účtu obce

Zastupitelstvo obce Struhařov po projednání 

předloženého závěrečného účtu obce za rok 2022 

souhlasí s celoročním hospodařením obce za rok 2022, 

a to bez výhrad

1. pověřuje finanční výbor - prováděním kontrol  

hospodaření dle plánu práce  na rok 2023

termín: průběžně

2. pověřuje kontrolní výbor - prováděním kontrol  

hospodaření dle plánu práce na rok 2023

termín: průběžně

PODEPSAL: ING. LIBOR MATOUŠEK, STAROSTA, ZAPSALA: ČERNÁ MARCELA MBA, 
OVĚŘILI STRNAD JOSEF, ŽÍŽALA JOSEF

 ZÁPIS č. 11, 31. 5. 2023, 19.00 – 20.00 hod.

OMLUVENI: ŽÍŽALA JOSEF, ING. JAN LIČKA

1. Zahájení, volba ověřovatelů zápisu.

2. Kontrola zápisu 10/2023.   Bez připomínek
3. Zastupitelstvo obce dostalo nabídku divadla Klauniky 

Brno na konání divadla v KD Struhařov a to předběžně 

v listopadu letošního roku. Jedná se o představení Don 

Quijote de la mAancha režírované Boleslavem Polívkou. 

Bližší informace budou následovat.   Hlasování: 9/0/0
4. Zastupitelstvo informuje občany, že dne 25. 6. 2023 

ve 13:00 proběhne vítání nově narozených občánků 

Struhařova a jeho osad.   Bereme na vědomí
5. Zastupitelstvo informuje občany, že v návaznosti na 

výstrahu ČHMÚ č. 000160 vstupuje v účinnost Nařízení 

kraje č. 3/2020 ze dne 20. 4. 2020 o stanovení pod-

mínek k zabezpečení požární ochrany v době zvýšeného 

nebezpečí vzniku požáru. V této souvislosti je v našem 

kraji do odvolání vydán zákaz pálení.    

Bereme na vědomí
6. Zastupitelstvo informuje občany, že od úterý 6. 6. do 

čtvrtka 8. 6. 2023 dojde k částečné odstávce přivaděče 

Želivka. Žádáme odběratele vody, aby v tomto období 

nakládali s vodou rozumně. Především, aby v době od-

stávky nenapouštěli bazény, jezírka apod.   

Bereme na vědomí
7. Starosta obce předložil zastupitelům zprávu z pravi-

delného zasedání CHOPOSu.   Bereme na vědomí

PODEPSAL: ING. LIBOR MATOUŠEK, STAROSTA, ZAPSALA: BC. LENKA ŠULCOVÁ, OVĚŘILI: 
PESSR ZDENĚK, ŠÍMOVÁ OLDŘIŠKA

 ZÁPIS č. 12, 14. 6. 2023, 19.00 – 19.40 hod.

OMLUVENI: PESSR ZDENĚK, ING. JAN LIČKA, KOUKOL PETR

1. Zahájení, volba ověřovatelů zápisu.

2. Kontrola zápisu 11/2023.   Bez připomínek

3. Zastupitelstvo schválilo rozpočtové opatření č. 

3/2023.   Hlasování: 8/0/0
4. Zastupitelstvo obce Struhařov přijímá dotaci ve výši 

600.000 Kč z rozpočtu Středočeského kraje a schvaluje 

uzavření smlouvy o poskytnutí dotace na projekt 

„Rekonstrukce – Multifunkční hřiště Struhařov“.   

Hlasování: 8/0/0
5. Zastupitelstvo schválilo obnovení vkladového účtu s 

úrokovou sazbou 5,6 % p. a. na 6 měsíců.    

Hlasování: 8/0/0
6. Městský úřad Benešov, odbor životního prostředí, 

udělil povolení k užívání stavby vodního díla ČOV 

Struhařov. Toto je nutné vždy po 10ti letech užívání ČOV 

obnovovat.   Bereme na vědomí
7. Zastupitel Ondřej Hovorka znovu otevřel téma týkající 

se nevhodně svítícího veřejného osvětlení. Bylo mu 

sděleno, že venkovní průmyslové LED osvětlení nelze 

pořídit v jiné barvě, nelze lampu odstínit ani nijak ztlu-

mit. V tomto směru se pokusíme podniknout ještě jiné 

kroky tak, aby došlo ke spokojenosti obyvatel.    

8. Informace pro občany: Do konce měsíce června je 

třeba uhradit poplatky za stočné - první pololetí. 

PODEPSAL: ING. LIBOR MATOUŠEK, STAROSTA, ZAPSALA: MARCELA ČERNÁ MBA,   
OVĚŘILI: BC. ŠULCOVÁ LENKA, BC. HOVORKA ONDŘEJ

 ZÁPIS č. 13, 28. 6. 2023, 19.00 – 19.50 hod.

OMLUVENI: BC. HOVORKA ONDŘEJ, ING. JAN LIČKA

1. Zahájení, volba ověřovatelů zápisu.

2. Kontrola zápisu 12/2023.   Bez připomínek
3. Byly předloženy zprávy zasedání kontrolního a 

finančního výboru.   Bereme na vědomí
4. Zastupitelstvo schválilo rozpočtové opatření č. 

4/2023.   Hlasování: 9/0/0
5. Zastupitelstvo souhlasilo s vyvěšením záměru směny 

částí pozemků v katastru Jezero a to část parc. č. 

1975/3 za část parc. č. 37/1.   Hlasování: 9/0/0
6. Zastupitelstvo schválilo krátkodobou finanční 

výpůjčku společnosti TJ Jiskra ve výši 50.000 Kč na 

zaplacení realizace automatické závlahy fotbalového 

hřiště. Po obdržení dotace bude půjčka vrácena, 

nejpozději do 31. 12. 2023.   Hlasování: 9/0/0
7. Společnost Vodohospodářský rozvoj a výstavba a. s. 

předložila nabídku na studii vodovodu v osadách Bud-

kov, Skalice, Babčice, Dolní a Horní Podhájí (Myslíč 

bude doplněna). V těchto lokalitách se nyní bude 

zjišťovat zájem jejich obyvatel o tento vodovod.      

Bereme na vědomí
8. Informace pro občany: Uzavírky v Bystřici v etapách 

při výstavbě vodovodu od 15. 7. 2023 do 31. 3. 2024. 

(Více na www.obecstruharov.cz)

PODEPSAL: ING. LIBOR MATOUŠEK, STAROSTA, ZAPSALA: MARCELA ČERNÁ MBA,  
OVĚŘILI: ING. NERAD FRANTIŠEK, KOUKOL PETR



stalo se kulturní a společenské události

1. 4.   Jarní úklid

6

Velikonoce

Na Velikonoční pondělí se letos koledovalo za pěkného počasí a maminky i babičky 

opět pro děti připravily tradiční i originálně zdobené kraslice a jiné velikonoční 

dobroty.  

Pálení čarodějnic
O třicátém dubnu se rozhořely ohně s čarodějnicemi ve Struhařově, Myslíči, Budkově, Bořeňovicích a dalších osadách. Pekly se špekáčky,  

děti se dobře bavily a dospělí si užili sousedského popovídání . Díky patří všem organizátorům  a dobrovolným hasičským sborům, které 

bděly nad bezpečím všech zúčastněných.

První apríl v Myslíči v duchu velkého úklidu

 

První dubnový den proběhla v Myslíči již druhým 

rokem akce s názvem Ukliďme Česko. Zapojili jsme 

se s naší osadou do celorepublikového úklidu, který 

byl velmi efektivní. Sešlo se nás celkem 19 a po-

sbírali jsme téměř 200 kg odpadu. Na závěr jsme si 

udělali ohýnek, opekli buřty a celkově se dobře po-

bavili.  

 

Za Myslíč Marcela Černá
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9. 5.   Malá jarní pohádka ve Struhařově

Kdo přišel 9. května na představení O jarní pohádce, 

určitě nelitoval. Děti, a nejen ty na jevišti, si mohly za-

zpívat známé české písničky o zvířátkách a pobavit se nad 

příběhem o kohoutkovi a jeho vajíčku. Pohádka byla 

krátká, určená těm nejmenším a pojednávala mimo jiné i 

o kamarádství mezi zvířátky na dvorku. Věříme, že ta-

kovýchto představení pro děti bude u nás více a děkujeme 

účinkujícím z kroužku Hrajeme si na divadlo pod MC 

Hvězdičkou, které si svou derniéru u nás moc užili a rádi 

k nám prý zavítají znovu.

3. 6.   Dětský den
3. června se konala ve Struhařově na fotbalovém hřišti oslava dne dětí. SDH Struhařov ve spolupráci s obecním úřadem 

a RC Strouháček připravili  odpoledne plné her. Děti si vyzkoušely například chůzi na chůdách, skoky v pytlích, nebo 

zmenšenou kopii stovky. To je disciplína na hasičských soutěžích. Na soutěžní dráhu se vydalo bezmála sedmdesát dětí. 

Odpoledne bylo plné slunce  a někteří si pochutnali i na párku v rohlíku a červené limonádě. 

Děkuji všem, kteří věnovali svůj volný čas našim nejmenším.

Oldřiška Šímová 

Kolaudace dětského hřiště v Myslíči
Dne 30.6.2023 jsme s dětmi oslavili konec školního 

roku a začátek prázdnin oslavou našeho nového 

dětského hřiště na návsi.  Akce to byla velmi 

podařená, a to i navzdory deštivému počasí. Kolau-

daci si nenechalo ujít téměř 30 dětí, které, někdy i 

společně s rodiči, řádily na nových herních prvcích. 

Pochutnali jsme si na dobrotách, které sousedé 

přinesli a po delší době jsme se opět sešli a poklábo-

sili spolu. Jsem ráda, že vzniklo místo, kde se budou 

lidé moct setkávat a děti zahrát. Toto místo zde velmi 

chybělo. 

(Hřiště vzniklo za finanční podpory z dotace Evropské 

unie a obce Struhařov). 

Za Myslíč Marcela Černá



8

Knihovna  
Knihovna Struhařov zaznamenává v poslední době stále větší zájem zejména o dětskou literaturu, proto se její fond neustále rozvíjí, obnovuje a tvoří 

zajímavý pro děti i rodiče. Kromě novinek je zde na výběr i mnoho klasických pohádek a titulů, které se v případě potřeby dokupují v nových a 

poutavějších vydáních s důrazem na pěkné ilustrace. Nejmenší děti mají široký výběr z leporel a zábavných interaktivních knížek. Nezapomíná se ani 

na pomoc dětem s prvním čtením, logopedií a s učením cizích jazyků. Mládež zde najde jak doporučovanou, tak i zábavnou četbu a rodiče inspiraci 

na hry a tvoření s dětmi.

Z knih pro dospělé se nejvíce půjčují aktuální novinky, které knihovna kupuje v průběhu celého roku.

Obohacení knihovního fondu zajišťuje ale i výměnná spolupráce s regionálním fondem z Benešova, který pravidelně vypomáhá nabídkou souborů 

knih všem menším knihovnám. V polovině června tak naše knihovna získala opět dva soubory knih pro děti i dospělé v celkovém počtu 50 titulů ke 

svému dočasnému užívání, na léto i podzim tedy zase bude z čeho vybírat. 

N
ov

in
ky

 p
ro

 d
ět

i: 

Světové čtení Dvojjazyčné čtení

vtipná logopedická kniha nové vydání klasických 

českých pohádek

klasické bajky převyprávěné Jiřím 

Žáčkem s ilustracemi Adolfa Borna

První čtení: Příběhy se šťastným koncem
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N
ov

in
ky
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lá

de
ž:

 

Na jarní a letní období obohatila knihovnu svou ukázkou malby na textil Mia Havlíčková z Divišova.

Kromě poutavého zhlédnutí její tvorby je možné si i její obrazy na textil až do konce léta po dohodě objednat.

Výstavy v knihovně:

N
ov

in
ky

 p
ro

 d
os

pě
lé

: 

pondělí 17 - 18. 00, středa 16. 30 - 18. 00, pátek 8. 30 - 10. 30

www.struharov.obecniknihovna.cz

Otevírací doba: 
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Zprávy ze
Strouháčku

Celé jaro bylo v úterní herně plno a živo, děti si  vytvořily spoustu krás-

ných výrobků, zazpívaly si i  pohrály.  Maminky a občas i  tatínkové si při 

kávě nebo čaji  popovídali  a často také využil i  možnosti půjčování 

dětských knížek. 

6. 4.   Velikonoční twistr a 
výtvarná dílna
O zeleném čtvrtku si děti vyro-

bily pěkné dekorace s jarními 

květinami a zasoutěžily si  v 

twistru, při  kterém často vy-

padaly, že je j iž nikdo neroz-

motá. Nakonec ale všichni 

uspěli  a domů si odnesli  nejen 

diplom, ale i  sladkou odměnu.  

Herna pro nejmenší

20. 5.   Cyklovýlet na 
Špulku
Díky různým zdravotním neduhům se posádka 

výletu mírně zúžila, ale přesto se výprava zdařila. 

Samostatně, v  sedačkách i  vozíku jely děti s 

rodiči statečně ze Struhařova až k rozhledně 

Špulka. Zde se výprava po občerstvení stala 

dobrodružnější,  než se čekalo, neboť okolí  Špulky 

bylo vykácené a cyklisti  se museli  t ímto divokým 

terénem probojovat. Přes tuto vydatnou část se 

účastníci vráti l i  spokojení i  s dětmi, které byly po 

výletě sympaticky unavené. 

i

onoční twistr a6.
v
O 

bi

kv

tw

p

m

u

d

V lik
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Pozvánka:
Úterní herna pro nejmenší bude v provozu celé léto vyjma dovolených, které budou zveřejněny na webu spolku.

Výtvarné dílny se opět rozeběhnou v měsíci září, zájemce oslovujeme emailem, kontakt také na tel. č. 776 068 765.

Připravujeme:
V herně s Markétou Papežovou přípravný kurz pro předškoláky (viz. Stimulační program Maxík str. 12)

Rodinné centrum Strouháček, z.s. Struhařov 59, 25601, www.strouhacek.cz

23. 5.   Hmyzáci 
při práci
Květnová výtvarná dílna patři la 

nejmenším tvorům, broučkům a motýlům, 

které děti ztvárnily olejovými pastely. Po-

zadí louky, na které se hmyz činil ,  pak na-

kresli ly permanentní f ixou. 

13. 6.   Pole vlčích máků 
S červnovým rozkvětem máků v polích, si  děti namalovaly krásný letní obrázek. Pozadí s nebem i polními 

travinami namalovaly anil inovými barvami a vystřižené květy vlčích máků pak na obrázek vlepily,  čímž získal 

na plastičnosti. 

3 6 Pole vlčííchh mááákkkkůůůů
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Buďte zdrávi!
HYGIENA 

 Další součástí Sedmera odolnosti je téma hygieny, konkrétně hygieny osobní. Můžeme se totiž setkat i s 

hygienou duševní (udržení nebo obnovení duševního zdraví a rovnováhy), hygienou pracovní (vliv pracovních podmínek 

na zdraví člověka) či hygienou výživy (působení výživy na zdraví, racionalizaci výživy a zdravotní nezávadnost potravin).

 Již Marie Terezie viděla osobní hygienu jako základní pilíř zdraví. Do té doby kosily lidstvo různé epidemie a 

nebylo proti nim účinné obrany, viz morové rány apod. Většinou se jednalo o bakteriální infekce. Tyto se podařilo 

významně omezit až vynálezem Penicilinu, respektive dalším vývojem antibiotik. V poslední době se do popředí dos-

távají infekce virové, vůči nimž zatím nemáme příliš účinných léků. Je to způsobené především tím, že viry RNA se 

velmi rychle dokáží přizpůsobit okolní situaci a dle toho se i měnit. A proto je i dnes nutné učit lidstvo základním 

hygienickým návykům. V současnosti by nám mohlo být v důsledku proběhlé virové pandemie ponaučením nošení 

roušek ve společných uzavřených prostorech, v případě, že jsme sami infikováni.

 Další nešvar mnoha lidí je, že si při kašli nejsou zvyklí zakrývat ústa. Přitom kapénky spolu s možnou 

přítomností virů v této chvíli dosahují rychlosti větší než 100 km/hod a snadněji se tak šíří. 

 Správné návyky je třeba učit už ty nejmenší, protože i “malý bobr, když jde spát, tak si uši myje rád a vyčistí 

si (alespoň) levý a pravý zub” 

ZÁKLADNÍ HYGIENICKÁ OPATŘENÍ:

1) Mytí rukou – po každé toaletě, před jídlem/

přípravou jídla, po dotyku zvířat, apod. + případně 

následná dezinfekce

2) Pravidelná zubní hygiena – minimálně 2x denně, 

alespoň 2 – 3 min, včetně mezizubních prostor 

(zubní nit/mezizubní kartáček), ideálně s 30 min 

odstupem od jídla (především džusy, ovoce, sladké 

narušují zubní sklovinu)

3) Použítí kapesníku – jednorázový/papírový při 

smrkání – pokud není kapesník k dispozici, tak 

kašlat do rukávu

4) Čisté spodní prádlo – Stejně jako pravidelná 

výměna, měli bychom brát na zřetel i následné 

praní. Zkuste použít přírodní/šetrný prášek k vaší 

pokožce i pohlavním orgánům.

5) Pravidelná sprcha nebo koupel – nejen v rámci 

hygieny, ale i jako relax, případně forma otužování

BUĎTE ZDRÁVI!

Mgr. Ondřej Hroch
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Historie
Letecká válka nad Struhařovem a okolím 1939-45
Na válečné období 1939-45 není lehké vzpomínat, byla to doba ne-

svobody, bezpráví a teroru. Naši oblohu využívalo německé letectvo, 

pro které byl hluboký týl okupovaných Čech vítanou příležitostí k 

leteckému výcviku. Na bývalých základnách československého le-

tectva bylo rozmístěno několik pilotních škol a české nebe sloužilo k 

výcviku německých bojových pilotů. Intenzivní provoz doprovázely 

denně drobné nehody i fatální letecké havárie, které vyšetřovali 

čeští četníci. Najde se ještě pamětník, který osobním svědectvím 

doplní dramatické válečné příběhy?

Zřejmě první případ se blízko Struhařova odehrál večer 1. dubna 

1944. Dopoledne provedl rutinní obchůzku obvodu četnické stanice 

Postupice četník StWm. Josef Zeman v doprovodu Wm. Václava 

Slámy. Vše proběhlo jako obvykle v klidu bez zvláštních událostí. Ale 

večer v 18 hodin oznámil sedlák Himberský zřícení letadla na pole 

"Kopaniny" u Struhařova. Na mimořádnou hlídku proto vyrazil 

ObWm. Jan Mason s StWm. Karel Zeman a Josef Kut. Na místě 

skutečně zjistili, že se do pole "Kopaniny" zřítilo německé letadlo a 

dva muži jeho posádky zemřeli. Hlídka se vrátila v 1 hodinu po 

půlnoci. Byl přitom podle služební knihy Četnické stanice v Postu-

picích vyhotovem spis zn. 406/44, který StWm. Josef Kut následující 

den po poledni osobně dopravil vlakem na Okresní četnické velitel-

ství do Benešova. Spis, který by jistě obsahoval podrobnosti celého 

případu, ale zmizel v chaosu války. Více detailů zaznamenal kapt. 

Jan Tesař, velitel Okresního četnického velitelství v Benešově, který 

večer v 18 hodin podnikl osobním vozem kontrolní hlídku ke zjištění 

okolností zřícení letadla u Struhařova. Zpět na velitelství se vrátil až 

v 23 hodin. Podle zápisu ve služební knize na místě havárie zjistil, že 

se jednalo o "Schulflugzeug: 8-445 A-1. Gaudron-Renault der Flug-

zeugführerschule B 14 Prag-Gbel", který se kolem 18 hodiny zřítil na 

pole "Kopaniny" jižně od obce Struhařov. Letadlo bylo zcela zničeno 

a dvoučlenná posádka při havárii zemřela. Na místě zastihl a zkon-

troloval zasahující četníky z Četnické stanice Postupice ObWm. Jana 

Masona, StWm. Karla Zemana a Josefa Kuta. Asistenci okresnímu 

veliteli poskytla podřízená Četnická stanice v Benešově, když Wm. 

Josef Horešovský odvezl velitele do Struhařova autem značky PS-

30760. Vrátil se, zřejmě i s velitelem, v 22 hodin.

 Z pečlivého četnického záznamu je zřejmý typ letadla. Do-

pravní Caudron-Renault C.445 “Goeland“ (racek) byl lehký, 

celodřevěný dolnoplošník s max. hmotností 3,5 tuny. Poháněly ho 

dva motory Renault 6Q. V továrně v Issy les Moulineaux u Paříže byl 

vyráběn od roku 1936. Při okupaci Francie v květnu 1940 ukořistili 

Němci asi 60 nepoškozených strojů a dále pokračovali v jejich 

výrobě. Raritní stroj ale nebyl na našem území překvapením, neboť 

sloužil téměř výhradně v zázemí u leteckých škol.

 Také příslušnost k Flugzeugführerschule B 14 (zkráceně 

FFS B 14) se základnou v Praze-Kbelích zaznamenal okresní velitel 

správně. Pilotní letecká škola vznikla na konci roku 1939 v Ohlau 

(dnes Oława, Polsko) zprvu jen jako FFS C Ohlau, ale brzy byla 

přejmenována na standartní FFS C 14. Velké C v názvu označovalo 

školu pro vícemotorová letadla. V červnu 1941 se přestěhovala na 

letiště Praha-Kbely, ale využívala i blízká letiště Klecany, Milovice a 

zřejmě i Nesvačily u Benešova. V říjnu 1943 v rámci reorganizace 

výcviku byla přejmenována FFS B 14. Od poloviny roku 1944 byl 

výcvik postupně omezován a v březnu 1945 byla škola rozpuštěna.

 

Historie

Tovární označení Caudron-Renault C.445 bylo jasně napsáno na ocasních plochách zříceného letadla, odkud jej téměř přesně opsal kapt. 

Jan Tesař. Ilustrační fotografie zobrazuje podobný stroj s kmenovým označením německého letectva RC+YE na trupu. 
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Právě pilotní škola FFS B 14 dne 1. dubna 1944 vykázala u Benešova 

(v něm. originále "Beneschau") ztrátu stroje C 445A-1 výrobního čísla 

730 s kmenovým kódem DR+HV. Zaznamenána je souvislá řada kódů 

DR+HA až DR+HZ a přidělených německých výrobních čísel 709 až 

734. Stroji dopravní verze C.445A-1 s výrobním číslem 730 

odpovídalo číslo n° 9466 původní francouzské výroby. 

 Při havárii zahynuli dva letečtí žáci, příslušníci Schuer-

kompanie FFS B 14 Gefr. Werner Büttner a Uffz. Walter Kahnes. 

Podle stručné úmrtní karty byl Werner Büttner převezen do Drážďan 

a 13. dubna 1944 v 13,30 hodin byl pohřben na hřbitově “Friede und 

Hoffnung” evangelicko-lutheranské církve. Walter Kahnes (*20.11. 

1919, Reichenbach, Vogtland) byl veden s identifikační známkou č. 

-1327- přidělenou během výcviku u 2. Kompanie / Fliegerausbil-

dungsregiment 51, který byl od dubna 1939 do srpna 1942 umístěn 

nejprve ve Weimar-Nohra, později v Heiligenbeil a Antwerpách. 

Údaje o pohřbu jeho karta neobsahuje, ale podle databaze 

německého spolku Volksbund Deustche Kriegsgräberfürsorge e.V. je 

pohřben v rodné obci Reichenbach u Zwickau.

Druhá, již méně dramatická událost se odehrála odpoledne 26. pro-

since 1944 blízko Bořeňovic. Jedinou dokumentací jsou opět zápisy 

do služební knihy Četnické stanice Postupice. Odpoledne v 15 hodin 

vyšel na rutinní obchůzku staničního obvodu velitel ObWm. Jan 

Mason v doprovodu Wm. Václava Slámy. Měli obejít nádraží, 

Dobříčkov, Struhařov, Bořeňovice a Býkovice a přes Sušici a 

Jemniště se vrátit na stanici. V 16 hodin ale na pole u Bořeňovic 

nouzově přistálo německé letadlo, proto četníci pravidelnou hlídku 

přerušili, událost oznámili nadřízeným úřadům a setrvali na hlídce u 

letadla do 1 hodiny po půlnoci. Ve 20 hodin z Postupic vyrazila na 

místo ještě druhá hlídka StWm. Karla Zemana a StWm. Josefa 

Mana. Oba se vrátili následující den v 14 hodin, když je mezitím 

vystřídala dvojice četníků StWm. Josef Kut a Wm. Václav Sláma, od 

kterých ve 12 hodin stráž u letadla převzal vojenský oddíl z letiště 

Bystřice. Poznámka ve služební knize uvádí, že k případu byl vyhoto-

ven spis zn. 1448/44. Spis je nezvěstný, ale jeho heslovitý výtah 

obsahovalo Ranní hlášení Velitelství pořádkové policie v Praze z 27. 

prosince 1944: "26.12., 16.00 hodin: letadlo Luftwaffe He 111 -GLV- 
(přistálo) na pole u obce Bořeňovice pro nedostatek benzínu, 
posádka nezraněna, letadlo nepoškozeno...". 

 Z četnických zápisů jasně vyplývá, že u Bořeňovic došlo k 

nouzovém přistání dvoumotorového bombardéru Heinkel He 111. Ve 

stejnou dobu v 16 hodin přistál u Babic, východně od Říčan druhý 

bombardér He 111 a předchozí den 25. prosince 1944 havaroval 

další He 111 u Bělčic na Strakonicku. Všechny tři případy zřejmě 

dokumentují neúspěšný přelet skupiny bombardérů He 111. V 

případě Babic četníci žádné označení neuvedli, ale u Bořeňovic 

přistál bombardér s označením " -GLV- " a u Bělčic s " -AZW- ". 

Možná jde o neúplné a četníky zkomolené taktické označení 1G+LV, 

které by odpovídalo příslušnosti letadla k 11. Staffel Kampfge-

schwader 27, a A1+ZW odpovídající 12. Staffel Kampfgeschwader 

53. Obě jednotky ale byly zrušeny koncem léta 1944 na letišti v Plzni 

při reorganizaci Luftwaffe. Všechny tři případy proto možná ukazují, 

že zrušení jednotek sice proběhlo administrativou, ale reálně ode-

psaná letadla i jejich posádky dalších půl roku zůstaly v Čechách. Na 

jejich základě byla v Plzni postupně vytvořena I. Gruppe Ergänzung 

Kampfgeschwader (Jagd) určená k doplňování jednotek, které se v 

Čechách přezbrojovaly z bombardérů na stíhače.

Autor článku Mgr. Jan Vladař je také autorem starších knih 

Poslední akce a Operace Argument, 

které dokumentují podobné případy.                                                                    

Podle zprávy četníků přistál v prosinci 1944 bombardér Heinkel He 111 u Bořeňovic bez poškození. S velkým letadlem, v neznámém, 

nepřehledném zimním terénu to byl pro posádku jistě výkon. Častěji volili přistání "na břicho" jak ilustruje barevná fotografie.



tvořivá dílnaStrouháčkova
LETADLO

Co budeš potřebovat:

rulička od toaletního papíru   

A5 bílá a barevná čtvrtka (2 barvy)  

tužka   

nůžky   

černá nebo bílá fixa   

špejle  

tavná pistole (nebo jiné lepidlo)   

temperová nebo akrylová barva (ne-

musí být)

Postup:

Ruličku od toaletního papíru (trup 

letadla) nabarvi barvou, můžeš ji ale 

také nechat nenabarvenou..   

Z bílé čtvrtky vystřihni vrtuli.   

Z jedné barevné čtvrtky vystřihni 

kulaté čelo a ocas letadla.    

Z druhé barevné čtvrtky vystřihni 

křídla.   

Nalep čelo zepředu na ruličku, 

shora i zespoda křídla (spodní jsou 

menší).   

Na konci trupu letadla shora 

vodorovně ruličku trochu nastřihni a 

kolmo na trup zasuň ocas.   

Mezi křídla nalep svisle špejle.   

Uprostřed trupu zespodu udělej 

dírku a prostrč jí špejli. Můžeš ale 

letadlo také za horní křídla pověsit 

na silon nebo provázek.  

ŠŤASTNÝ LET :-)
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Šablona: 
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BALÓNY A VZDUCHOLODĚ...

Nepotřebují křídla, aby se vznesly do vzduchu, protože mají plášť naplněný plynem lehčím než vzduch, a 

tak stoupají vzhůru. Balóny mají proutěný koš a lesklý nylonový plášť, někdy nesou jako zátěž pytle s 

pískem. Když začne balón klesat, zátěž se vyhodí.

Hlavní rozdíl mezi balónem a vzducholodí je v tom, že balón letí tam, kam ho unáší vítr, ale vzducholodě 

mají motory a dají se řídit. Mohou letět rychlostí až 90 km/hod.

Lidé létali v balónech a vzducholodích dávno předtím, než byla vymyšlena letadla. Když se kolem roku 

1930 letadla zdokonalila, na vzducholodě a balóny se skoro zapomnělo. V posledních letech se ale lety 

v balónech staly opět populární a byly postaveny i nové vzducholodě.

Víš, že:

• První veřejný let balónem se uskutečnil v Paříži 21. 11. 1783.

• Přibližně o 120 let později bratři Wrightové zkonstruovali první motorové letadlo.

• Před necelými sto lety potřebovala i ta nejrychlejší loď na zdolání Atlantského oceánu více než 

týden. Dnes většina proudových letadel překoná tuto 4 800 km dlouhou trasu za necelých sedm hodin.

Zdroj: Dětská ilustrovaná encyklopedie Svět vědy a techniky, nakl. Slovart  

Jestli Tě létání zajímá, přijď si do knihovny půjčit knížku Létající stroje od S. Biesty.
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VYLUŠTI KŘÍŽOVKU – DOKÁŽEŠ VYPLNIT VŠECHNA POLÍČKA?

VODOROVNĚ:

1. Letí tam, kam ho nese vítr

2. Město, kde se poprvé uskutečnil let balónem

5. Mají to vzducholodě a můžou tak letět i proti větru

7. Co má balón v pytlích jako zátěž

8. Jak se jmenuje kniha, kde najdeš víc informací?

9. Kolik dní mají prázdniny?

SVISLE:
1. Konstruktéři prvního letadla

3. Co letí rychlostí až 90 km v hodině?

4. Co vzducholodě a balóny nepotřebují narozdíl od 

letadel?

6. Kolik času potřebovala vzducholoď na přelet Atlantiku?

Řešení: 

1. svisle - bratři wrightové, 1. vodorovně - balón, 2. paříž, 3. vzducholoď, 4. křídla, 5. motor, 6. týden, 7. písek, 8. létající stroje, 9. šedesátdva 
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